
ب�ا آغاز روزه�اي كاري س�ال جدي�د دوباره 
ترافيك يكي از مشكلاتي است كه شهروندان 
تهراني همچنان نگران آن هستند. به منظور 
بررس�ي برنامه ه�اي انديشيده ش�ده ب�راي 
مقابله با اين مش�كل به س�راغ س�يدمحمد 
آقاميري، عضو كميسيون عمران و حمل ونقل 
ش�وراي اس�لامي ش�هر ته�ران رفته اي�م و 
در اين خص�وص ب�ا وي گفت وگ�و كرده ايم. 

در س�ال جاري براي بح�ث حمل  و 
نقل چه برنامه  هايي در شهر تهران 

پيش  بيني شده است؟
در بحث حمل  و نق��ل، در مورد اتوبوس، با توجه 
به بودجه خوبي كه امسال اختصاص داده شده 
برنام��ه داريم تا 2 هزار دس��تگاه اتوب��وس  نو به 
ناوگان اتوبوس��راني اضافه كنيم و اتوبوس هاي 
جديد خريداري شود، با پنج، شش شركت داخلي 
صحبت شده كه توان خود را بگذارند و هر چقدر 
بتوانند توليد كنند هم شهرداري تهران به نوعي 

خريدار است. 
اي�ن اتوبوس ها قرار اس�ت به جاي 
اتوبوس ه�اي فرس�وده اس�تفاده 

شود؟
نه قرار اس��ت به ظرفيت فعلي اضافه شود، چون 
م��ا الان 2ه��زارو500 تا 2هزارو600 دس��تگاه 
اتوبوس بيشتر نداريم كه بخش زيادي از آن هم 
فرسوده شده اس��ت، ولي به هر صورت در حال 
استفاده از آنها هس��تيم؛ زماني كه به استاندارد 
مورد نياز برس��يم مي  توانيم اتوبوس ها را از رده 
خارج كنيم يا اينكه اتوبوس به دلايل مختلف از 

رده خارج شود. 
الان چه مق�دار اتوب�وس در تهران 

مورد نياز است؟
ما حدود 10 هزار اتوبوس در ته��ران نياز داريم 
كه حدود 2هزارو500 تا 2ه��زارو600 اتوبوس 
بيشتر نداريم و به همين دليل برنامه داريم 2هزار 

اتوبوس  نو به كار بگيريم. 
طي يكس�ال قرار اس�ت اين اتفاق 

بيفتد؟
بله در برنامه يكس��اله اس��ت، ضمن اينكه براي 
حدود 3 هزار دستگاه از اتوبوس  هايي كه به نوعي 
فرسوده شده با يكي دو شركت قرارداد بسته  ايم 
كه قطعات آنها از خ��ارج وارد ش��ود و از طريق 
پيمانكار داخلي اين اتوبوس ها اورهال شود تا ما 
بتوانيم 5 هزار اتوبوس س��ر حال در شهر داشته 
باشيم. همچنين اين 2هزارو500 تا 2هزارو600 
اتوبوس��ي را كه داريم هم حفظ كني��م و از آنها 

استفاده كنيم تا از رده خارج نشوند. 
زمان بندي داريد كه ما چند ماه ديگر 
چه تعداد اتوب�وس جديد خواهيم 

داشت؟
نه متأسفانه اين مس��ئله بستگي به شركت هاي 
سازنده دارد، چون ما بنا را بر اين گذاشته  ايم كه از 
شركت هاي داخلي خريد انجام دهيم و قول  هايي 
هم داده اند، ولي خيلي نمي  توانيم روي قول هاي 
آنها حساب كنيم هر چند سعي مي  كنيم تا سر 

سال ان  شاءالله اين اتفاق بيفتد. 
در بخش ايس��تگاه هاي مترو ه��م برنامه داريم. 
امسال 13 ايستگاه به ايس��تگاه هاي موجود در 
خط هاي شش، هفت و چهار اضافه كنيم كه اين 
هم يك ظرفيتي را به مترو تهران اضافه مي  كند. 
قبلًا گفته مي  ش�د اگر براي توسعه 
خطوط مت�رو هزينه كني�م با توجه 
به اينكه هنوز واگن تأمين نش�ده، 
مش�كل فاصله س�رخط هاي مترو 
افزايش پيدا مي  كن�د، چه تدبيري 
ب�راي اي�ن مش�كل انديش�يده 

شده است؟

بالاخره اين مشكل هس��ت، ولي ما برنامه ريزي 
كرده  ايم 200  تا از واگن  هايي را كه به نوعي از رده 
خارج شده اند، به نوعي اورهال و به ناوگان مترو 
و ريلي خود اضافه كنيم. ضم��ن اينكه ما خريد 
ناوگان ريلي را هم شروع كرده ايم و ان  شاءالله از 
يكسال  و نيم آينده مرحله به مرحله واگن ها به 

وضعيت موجود ما اضافه مي  شود. 
ما يك قرارداد 630 دس��تگاه داش��تيم كه اين 
قراردادي را كه ش��ش، هفت س��ال روي زمين 
مانده بود، احيا كرديم، 160 دس��تگاه ديگر هم 
به اين ق��رارداد اضافه ش��د، 110 دس��تگاه هم 
شركت واگن س��ازي تهران دارد انجام مي  دهد 
و قرارداد بسته و كار را شروع كرده است، حدود 
113 دس��تگاه هم ش��ركت مپنا به ما قول داده 
كه در دس��تور كار قرار دهد و ان  ش��اءالله بعد از 
يكس��ال  و نيم مرحله به مرحله اي��ن واگن ها به 
ناوگان ما اضافه مي  شود و ما بايد بتوانيم حداكثر 
ايستگاه هاي مورد نياز را تأمين كنيم تا از ظرفيت 

موجود به خوبي استفاده كنيم. 
بحث اجاره واگن كه مطرح شده بود 

به كجا رسيد؟
اين پيش��نهادهايي اس��ت كه بخش خصوصي 
داده بود، بخش خصوصي آمده يك صحبت  هايي 
كرده و رفته ولي هنوز ما پيمانكار جدي براي اين 

كار نديده ايم. 
واگن ملي كه قرار ب�ود مترو تهران 

بسازد، چه شد؟
آن هم دارد انجام مي  ش��ود و عرض كردم 110 
دستگاه قرارداد بس��ته  ايم كه ان  شاءالله شركت 
واگن س��ازي تهران كه زيرنظر خود ش��هرداري 

است، انجام خواهد داد. 
در مجموع برنامه ريزي شما براي چه 
مقدار واگن است و چه مقدار واگن 

شهرداري تهران نياز دارد؟
اميدوار هس��تيم چيزي ح��دود هزار ت��ا واگن 

مرحله به مرحله به اميد خدا به دس��ت ما برسد 
كه حجم ناوگان را به دو برابر برسانيم، 200 واگن 
هم از قبلي ها داريم اوره��ال مي  كنيم، در حالي 
كه وضعيت موجود م��ا هم ه��زار و 200 واگن 
اس��ت و اگر بتوانيم هزار واگن جديد در يكي دو 
س��ال آينده وارد كنيم و 200 واگن هم اورهال 
كنيم، ظرفيت ناوگان به 2هزار و 400 دس��تگاه 

مي  رسد. 
خ�ب البته خ�ط ش�ش و هفت هم 
در حال افتتاح اس�ت كه واگن هاي 

جديد مي  خواهد. 
خط ش��ش و هف��ت افتت��اح ش��ده و برخي از 
ايس��تگاه هاي بين راهي هم فعال نشده كه اين 
ايستگاه ها را داريم راه  اندازي مي  كنيم و در آخر 
سال گذش��ته هم پنج ايس��تگاه را فعال كرديم 
كه چهار ايس��تگاه آن در خط شش توسط آقاي 

رئيس جمهور افتتاح شد. 
ولي همين خط شش به نظر مي  رسد 
فاصله بين قطارهايش بين يك ربع 

تا نيم ساعت باشد. 
نه اينطوري نيست. ما س��ه رام قطار داشتيم كه 
بين ايستگاه تربيت مدرس با سه، چهار ايستگاه 
بالاتر كار مي  كردند و با ايستگاه هاي پايين تر كه 
در حال كار بودند فاصله داش��تند كه اين فاصله 
بين دو طرف اخيراً از بين رفت و شمال و جنوب 
خط به هم وصل شد و اين سه قطار هم توانستند 
به پايي��ن بيايند و عملًا جريان��ي خوبي در خط 
شش اتفاق افتاد و سرخط قطارها در خط شش 

اينگونه نيست كه يك ربع يا 20 دقيقه باشد. 
قبلًا در خصوص ساخت مترو مطرح مي  شد كه 
هزينه ها بسيار افزايش پيدا كرده و به همين دليل 
عملاً بسياري از پروژه ها با مشكل روبه رو شده بود، 
الان براي مديريت هزينه ها چه برنامه اي داريد؟

يك سياستي در ش��هرداري پيش گذاشته شده 
كه ايستگاه ها در هر منطقه اي كه هست شهردار 
آن منطقه تأمين بودجه كن��د و با اين روش كار 
بين شهرداري مناطق تقسيم مي  شود تا بتوانند 
با پيمانكاران آنجا به شكل تهاتر يا نقدي راحت تر 
كار كنند و كار را روي خود هلدينگ مترو متمركز 
نكنيم كه آنجا بخواهند هزين��ه اش را پرداخت 
كنند و براي آنها س��نگين شود. بالاخره مناطق 
منابع مختلفي به ش��كل نقد و غيرنقد دارند كه 
مي  توانن��د با پيمان��كاران توافق كنن��د و كار را 

پيش ببرند. 
وعده اي براي درياف�ت كمك هاي 

دولتي هم داشته ايد؟
كمك هاي دولت��ي در بخش مترو فع��لًا انجام 
نشده است و اينكه سياست هاي شهرداري باشد 
كه از منابع ملي هم بتواند اس��تفاده كند، بحث 
ديگري اس��ت، ولي ما تا به حال  روي چيزي در 

اين زمينه حساب نكرده ايم. 

موضوع ديگ��ري كه در بحث مت��رو وجود دارد، 
خط 10 مترو اس��ت كه قرارداد آنه��ا با قرارگاه 
خاتم بسته شده كه ان  شاءالله عمليات آن امسال 
شروع مي  ش��ود، ولي اينكه TBM كي شروع به 
كار كند، احتمالاً تا يكي، دو ماه آينده اس��تارت 

آن را خواهند زد. 
يعني مطالع�ات و پيش نيازها تمام 

شده است؟
بله همه كارها كامل ش��ده و بحث ايجاد كارگاه 

است تا دستگاه ها را سوار و كار را شروع كنند. 
كج�ا  ب�ه  تاكس�ي ها  بح�ث 

رسيده است؟
تا آنجايي كه من خبر دارم قرار اس��ت 25 هزار 

تاكسي نوسازي شود. 
طي سال آينده ديگر؟

بله ع��لاوه براينكه ما بح��ث ميني بوس ها را هم 
داريم و يكسري ميني  بوس به خط هاي ما اضافه 
مي  شود كه براي خط  هايي كه مسافر كمتر دارد 
و ارزش كار كردن اتوبوس در آنها را ندارد از اينها 
كه به صورت ون هستند، استفاده مي  كنيم، البته 
ون  هايي است كه به شكل اتوبوس است و سقف 
بلندي دارد و ش��بيه ميني  بوس است، استفاده 
مي  كنيم تا مردم راحت تر باشند و بتوانند تردد 
كنند. ظرفيت اينها هم 18 نفره است و با سقف 
بلندي كه دارد، ديگر زحمت خم شدن براي رفت 

 وآمد را براي مردم ندارند. 
اينها توليد داخل است يا وارداتي؟

همگي توليد داخل است. 
يعني در موضوع اتوبوس و تاكسي 
ش�ما اصلًا برنام�ه اي ب�راي خريد 

خارجي نداريد؟
ما هي��چ برنامه اي ب��راي خريد تولي��د خارجي 

نداريم. 
در م�ورد مونوري�ل ه�م برنامه اي 

داريد؟
نه در مورد مونوريل ما هيچ برنامه اي نداريم، فقط 
مطالعاتي در خصوص ال  آر تي و تراموا داريم كه 
بيشتر روي بخش خصوص حساب كرده  ايم كه 
وارد اين مسئله ش��ود و گرنه شهرداري منابعي 
ندارد كه بخواهد مس��تقيماً اين كار را استارت 

بزند و شروع كند. 
پيش�نهادي ه�م در اي�ن خصوص 

داشته  ايد؟
مخصوصاً در بحث تراموا صحبت هايي ش��ده و 
كساني آمده  و اعلام آمادگي كرده اند، ولي هنوز 
براي استارت كارت زود است و هنوز مانده تا به 

تفاهم و قرارداد برسد. 
با توجه به اينكه در مورد 630 و 160 
دس�تگاه واگن از فاينان�س چيني 
اس�تفاده ش�د، آيا برنام�ه اي براي 
استفاده از اينگونه فاينانس ها براي 
جذب منابع ب�راي ديگ�ر پروژه ها 

وجود ندارد؟
برنامه داريم ولي بايد شرايط آن مساعد باشد و 

دولت در اين زمينه همكاري كند. 
در خص�وص همي�ن فاينانس چين 
مگر قرار نش�د پيش  پرداخت آن با 
نفت تهاتر ش�ود، چنين ش�رايطی 
براي ديگر فاينانس ها وجود ندارد؟

قرار ش��د هماهنگ كنند كه ظاهراً كارهاي آن 
15درصدش هم انجام شده كه اول امسال گفتند 
پرداخت مي  شود و تفاهمنامه و قرارداد هاي آنها 
كامل شده و 160 دس��تگاه به آن 630 دستگاه 
اضافه شده است، ولي اينكه از چه منابعي پرداخت 
شود، به عهده دولت اس��ت. اينكه مي  خواهد از 
طريق تهاتر نفت يا موارد ديگر پرداخت شود، به 

ما ارتباطي ندارد. 
بح�ث واگن ه�ا بالاخ�ره در چ�ه 
مرحله اي اس�ت؟ ه�ر بار ك�ه ما از 
مسئولان سؤال مي  پرسيم مي  گويند 
كارها انجام ش�ده و تا يكسال و نيم 

ديگر اين واگن ها وارد خواهد شد؟
الان در مرحل��ه اي اس��ت كه ط��رف چيني كار 

ساخت را شروع كرده است. 
يعني چند وقت ديگ�ر اولين واگن 

مي  رسد؟
به ما گفته اند از يكسال  ونيم ديگر

خب شش ماه پيش هم همين گفته 
مي  شد بالاخره زمان دقيقي وجود 

دارد؟
دو م��اه قب��ل از عيد اين مس��ئله نهايي ش��د و 
ان  شاءالله از اواسط سال آينده ما مرحله به مرحله 

اين واگن ها را وارد مي  كنيم. 
صحبت نهايي اگر هست، در خدمت 

هستيم؟
اين موضوع را بايد بگويم كه توانستيم در بودجه 
امس��ال براي حمل  و نقل بودجه خوبي داش��ته 
باشيم و با توجه به اينكه در نظرسنجي شهرداري 
تهران ك��ه 400 هزار نفر در آن ش��ركت كردند 
اولويت دوم آنها بعد از بح��ث آلودگي هوا حمل 
 و نقل بود 45 درصد بودجه ش��هرداري به بحث 
حمل  ونقل اختصاص پيدا كرده است و ان  شاءالله 
اتفاقاتي خود در بحث حمل  و نقل در شهر تهران 

اتفاق خواهد افتاد. 

تقويت چشمگير اتوبوس، تاكسي و مترو تهران
 در سال جديد

عضو شوراي شهر تهران در گفت وگو با »جوان« مطرح كرد

  سرپرس��ت وزارت آموزش و  پرورش به معلمان اطمينان خاطر داد 
كه به تمام اعتراضات درباره رتبه بندي رسيدگي مي شود و فرهنگيان، 

رتبه استحقاقي خود را كسب مي كنند. 
  رئيس سازمان حفاظت محيط زيست با تأكيد بر لزوم مشاركت همه 
دستگاه ها در تحقق شعار سال گفت: اگر هزينه هاي آلايندگي كاهش 
پيدا كند و دس��تگاه هاي مختلف به وظايف قانوني خود در راس��تاي 
كاهش خسارات محيط زيس��تي عمل كنند، هزينه هاي كشور و تورم 

كاهش مي يابد. 
  به منظور رعايت هر چه بيشتر حجاب در مترو تهران از امروز طرح 

»تذكر لساني وظيفه همگاني« در شهر زيرزميني پايتخت اجرا شد. 
  رئيس شوراي اسلامي شهر تهران با اشاره به اعمال كرايه هاي جديد 
حمل و نقل عمومي از ابتداي ارديبهش��ت تأكيد كرد افزايش كرايه ها 

پيش از تاريخ مصوب شورا خلاف قانون است. 
  معاون ميراث فرهنگى كش��ور از ارس��ال پرونده مي��راث فرهنگى 
ناملموس »توليد سنتي گلاب و سنت هاي اجتماعى و فرهنگى وابسته 
به آن« از سوي ايران براي ثبت در فهرست ميراث جهانى ناملموس به 

يونسكو خبر داد. 
  بر اساس گزارش جديد س��ازمان جهاني بهداشت )WHO( حدود 
17/5 درصد از جمعيت بزرگس��ال، تقريباً يك نفر از هر شش نفر، در 

سراسر جهان ناباروري را تجربه مي كنند. 
  معاون بيمه و خدمات سلامت سازمان بيمه سلامت با اعلام عدم 
تخصيص كام��ل بودجه صندوق بيماري هاي خ��اص و صعب العلاج 
در س��ال 1401  گفت: در لايحه بودجه س��ال جاري نيز مبلغ 7هزار 
ميليارد تومان ب��راي اين صندوق در نظر گرفته ش��ده ك��ه با ارقام 
مورد نظر كارشناسي شده ما متفاوت اس��ت و با توجه به رشد تورمي 
هزينه هاي سلامت كمي نگران اين هستيم كه در بودجه اين بخش 

دچار مشكل شويم. 

پزشك خانواده
 امسال در همه كشور اجرايي مي شود

وزير بهداش�ت ضم�ن تأكيد ب�ر لزوم تحقق ش�عار »مه�ار تورم 
و رش�د تولي�د« در حوزه س�لامت  گف�ت: آم�ار تولي�د دارو در 
كش�ورمان ۹۹ درصد اس�ت، اما اين ع�دد براي م�ا راضي كننده 
نيس�ت، چراكه مواد اوليه بس�ياري از داروها را توليد نمي كنيم و 
زماني موفق خواهيم بود ك�ه به توليد مواد اوليه نيز نائل ش�ويم. 
بهرام عين اللهي با اشاره به شعار سال 1402مبني بر »مهار تورم و رشد 
توليد« و تأكيد بر تحقق اين شعار در حوزه سلامت  گفت: معيار هر مدير 
موفقي را عملكرد مطلوب و س��ازنده در انجام وظايف محوله و كسب 

رضايت مردم است. 
عين الله��ي همچنين در خص��وص »افزايش توليد« در ح��وزه دارو و 
تجهيزات پزش��كي  عنوان كرد: براي اينكه بتواني��م توليد را در زمينه 
دارو و تجهيزات پزشكي افزايش دهيم، بايد استان ها و دانشگاه ها پاي 
كار بيايند. در اين زمينه لازم است مجموعه هايي را كه از لحاظ مالي و 
علمي توانمندند، فعال كنيم، چراكه برخي استان ها در زمينه توليد دارو 

و تجهيزات پزشكي ظرفيت هاي مناسبي دارند. 
وي افزود: بايد با كمك استانداران برنامه ريزي هايي صورت گيرد تا توليد 
دارو و تجهيزات پزشكي از طريق دانش بنيان ها سرعت و كيفيت يابد، 
زيرا دانش بنيان هايي كه موفق به توليد محصولات دارويي و پزشكي 

مي شوند، براي تجاري سازي محصولات شان به حمايت نياز دارند. 
عين اللهي خاطر نشان كرد: اقدام بعدي، افزايش تسهيلات بانكي است 
كه اين موضوع را از سمت دولت و مراجع ذي ربط پيگيري خواهيم كرد و 
دانشگاه ها نيز بايد كمك كنند در جاهايي كه توليد تا كنون كمتر بوده، 
رونق گيرد.  وزير بهداش��ت تصريح كرد: آمار توليد دارو در كشورمان 
۹۹درصد اس��ت، اما اين عدد براي ما راضي كننده نيست؛ چراكه مواد 
اوليه بسياري از داروها را توليد نمي كنيم و زماني موفق خواهيم بود كه 

به توليد مواد اوليه نيز نايل شويم. 
وي در خصوص توليد تجهيزات پزش��كي اف��زود: در زمينه تجهيزات 
پزش��كي 40 درصد نياز داخلي را در كش��ور توليد مي كنيم، البته در 
اين حوزه حساسيت هاي بيشتري نيز صرف مي شود، زيرا ساخت اين 
دستگاه ها از پيچيدگي هاي بيشتري نس��بت به دارو برخوردار است و 
با كمك مهندسان تجهيزات پزشكي سعي در پيشبرد مطلوب ساخت 

تجهيزات پزشكي در داخل داريم. 
وزير بهداشت در خصوص اجراي برنامه پزشكي خانواده در كل كشور  
اظهار كرد: در س��ال گذشته پزش��كي خانواده را در جمعيت هاي زير 
20هزار نفر و روستاها اجرا كرديم و امسال درصدديم تا اين برنامه را به 
كل كشور تس��ري دهيم.  وي ادامه داد: در مقوله پزشكي خانواده بايد 
نيروهاي بهورز، مراقب سلامت، ماما و نيروهاي حد واسط را گسترش 
دهيم، چراكه مراد از پزشكي خانواده، گسترش شبكه بهداشت است. 

عين اللهي گفت: پزشك يا بيماري كه از كانال پزشكي خانواده خدمت 
دريافت يا ارائه كند، مشوق هايي دريافت خواهد كرد. براي مثال، ميزان 
خود پرداختي بيماران در اين كانال كمتر و ميزان دريافتي پزش��كان 
بيشتر خواهد بود.  بنابر اعلام وزارت بهداشت، وي با بيان اينكه بودجه 
اين طرح در مجلس به تصويب رسيده، اظهار اميدواري كرد كه رؤساي 

دانشگاه ها با جديت كار را دنبال كنند. 
عين اللهي در پايان اظهار داش��ت: در نظر داريم يكي از مناطقي را كه 
در اجراي برنامه پزشكي خانواده بهتر از سايرين عمل كرده، به عنوان 

»پايتخت سلامت« معرفي كنيم. 

سجاد آذري
  گفت وگو

حسین سروقامت

مثلث مقصران
 تأخير  در پرداخت حقوق فرهنگيان

سازمان برنامه و بودجه، سازمان اداري و استخدامي 
و وزارت آموزش و پرورش در گزارش كميسيون 

آموزش و تحقيقات مجلس به عنوان مقصران تأخير 
در پرداخت حقوق فرهنگيان معرفي شدند 

رتبه بندي معلمان كه بنا بود كيفي�ت آموزش را ارتقا دهد و از اين 
مسير دريافتي معلمان را هم بيشتر كند، پس از سال ها معطلي در 
دولت هاي مختلف وقتي بنا شد در دولت سيزدهم اجرايي شود، به 
موضوعي ضد خودش تبديل شد و در نهايت با نارضايتي معلمان 
همراه ب�ود. نارضايتي هايي كه وقت�ي در آخرين روز اس�فند ماه 
سال گذشته حقوق فرهنگيان معطل پرداخت بودجه ماند و قشر 
فرهنگي جامعه سال را بدون دريافت حقوق اسفندشان نو كردند، 
بيشتر هم شد. اين ماجرا اما دست كم موجب شد تا پاي نهادهاي 
نظارتي به ماجراي رتبه بندي باز شود. بر اين اساس، مجلس جلسه 
علني روز گذشته خود را به بررسي طرح رتبه بندي اختصاص داد تا 
مقصران اجراي ناقص اين طرح و پرداخت نشدن حقوق اسفندماه 
معلمان شناسايي شوند. سازمان برنامه و بودجه، سازمان اداري و 
استخدامي كش�ور و وزارت آموزش و پرورش سه نهادي هستند 
كه در گزارش كميس�يون آم�وزش و تحقيقات مجل�س به عنوان 
مقص�ران تأخي�ر در پرداخت حق�وق فرهنگيان معرفي ش�دند. 

واريز نشدن حقوق معلمان در شب عيد بدترين اتفاقي بود كه مي توانست 
منجر به بروز نارضايتي در آنها شود. معلماني كه مانند هر گروه ديگري 
انتظار داشتند تا شب عيد حقوقشان را دريافت كنند، اما حالا خستگي 
كار به تنشان مانده بود. نارضايتي ها از نحوه اجراي طرح رتبه بندي كم بود 
كه حالا اين بي برنامگي هم حس عدم رضايت آنها را بيشتر كرد. بر همين 
اساس سه شنبه هاي نظارتي مجلس به بررسي طرح رتبه بندي و معرفي 

مقصران تأخير در پرداخت حقوق معلمان اختصاص يافت. 
 قانون  رتبه بندي عليه معلمان!

اگر چه هدف از تصويب قانون كه جزو افتخارات نظام جمهوري اسلامي 
است، ارتقاي كيفيت نظام آموزشي كشور بود، اما وجود موانعي در مسير 
اجراي آن مانند تدوين آيين نامه و شيوه نامه نامناسب، تأخير در اجراي 
رتبه بندي و بي نظمي در پرداخت هاي فرهنگيان كه نمونه بارز آن را در 
روزهاي پاياني سال شاهد بوديم، منجر به ناخرسندي معلمان و لطمه 

به انگيزه و اعتماد اين عزيزان شده است. 
 نتايج بررسي هاي كميسيون آموزش، تحقيقات و فناوري مجلس نشان 
مي دهد با اينكه قانون نظام رتبه بندي معلمان لايحه بوده است، اما از 
ابتدا نگاه سازمان برنامه و بودجه و س��ازمان اداري و استخدامي به آن 
نگاه انقباضي بوده است. آيين نامه اجرايي نيز با دخالت اين دو سازمان 
از هدف اصلي قانونگذار و ماهيت رتبه بندي منحرف گرديد كه در ايجاد 

و تشديد مشكلات پيش آمده، مؤثر بوده است. 
از سوي ديگر در ماده )۹( قانون پيش بيني شده بود كه دو نفر از اعضاي 
كميسيون بر روند تهيه آيين نامه اجرايي توسط وزارت آموزش و پرورش 
و تصويب آن در دولت، نظارت داشته باش��ند كه متأسفانه در مراحل 
پاياني تصوي��ب آيين نامه اجرايي در دولت، از نمايندگان كميس��يون 
دعوت به عمل نيامد. همين تخلف دولت موجب شد، آيين نامه اجرايي 
مصوب در مواردي داراي ايراد و مغاير با قانون باشد كه در اجرا نيز دچار 
مشكلاتي شد. از جمله ماده )23( آيين نامه اجرايي كه در آن برخلاف 

هدف قانونگذار، رتبه بندي معلمان را به مسائل مالي گره زده است. 
براي حل مشكلات پيش آمده در خصوص پرداخت حقوق اسفندماه و 
حل و فصل اختلافات بين وزارت آموزش و پرورش و سازمان برنامه و 
بودجه، انتظار مي رفت اولاً جلسات مشترك با حضور بالاترين مقام دو 
دستگاه برگزار شود كه متأسفانه رئيس محترم سازمان برنامه و بودجه 
در هيچ يك از جلسات حضور نداشتند. ثانياً در صورت عدم حل مشكل، 
شايسته بود موضوع قبل از پايان سال، توسط رياست محترم جمهور يا 
معاون محترم اول ايشان حل و فصل مي شد كه اين امر نيز انجام نشد و 
حتي دستور رياست محترم جمهور و به تبع آن دستور معاون اول نيز 

توسط سازمان برنامه و بودجه اجرايي نشد. 
اعمال كسورات مربوط به تمامى معوقات يكساله معلمان، بدون پرداخت 
اصل آن در حقوق اس��فندماه از جمله اشتباه هاي فاحش ستاد وزارت 
آموزش و پرورش است كه به دليل استفاده از مديران كم تجربه است. 

 لزوم اصلاح آيين نامه 
طبق گزارش كميسيون آموزش در لايحه بودجه 1402 فقط 33هزار 
ميليارد تومان بودجه براي اجراي طرح رتبه بندي پيش بيني شده در 
حالي كه با لحاظ 20 درصد افزايش، 45 ه��زار و 600 ميليارد تومان 

اعتبار براي اجراي اين قانون نياز است. 
بر اين اس��اس لازم اس��ت تا دولت در اسرع وقت نس��بت به محاسبه 
دقيق اعتبار مورد نياز اجراي قانون اقدام كرده و در صورت نياز لايحه 
اصلاح قانون بودجه سال 1402 را به مجلس ارسال كند. همچنين بايد 
آيين نامه اجرايي رتبه بندي معلمان و ش��يوه نامه آن، با توجه به وجود 

ايرادات و اشكالات موجود  اصلاح گردد. 
حالا هم رضامراد صحرايي، سرپرس��ت وزارت آم��وزش و پرورش در 
نشست مجازي تبيين فرايند رسيدگي به اعتراضات رتبه بندي معلمان، 
به تمام معلم��ان اطمينان خاطر داد كه به تمام اعتراضات رس��يدگي 

مي شود و فرهنگيان، رتبه استحقاقي خود را كسب مي كنند. 

چه دشوار است ملتي عِرق ملي داش�ته باشد و عيوب خود را 
برملا كند!

شهيد مطهري اما در »حماسه حسيني« چنين كرده است. وي 
آغوش باز ايرانيان را در برابر حقيقت حُسن آنان شمرده، عدم 

پايبندي به حماسه ها و شعائر ملي را عيب آنان مي داند. 
- هيچ ملتي به ان�دازه ما به ش�عائر خودش بي اعتنا نيس�ت. 
هندي ها، ژاپني ها و اعراب مثل ما مشرق زميني هستند، لكن 
مثل ما نيستند. اندازه اي كه ما در مقابل لغات و عادات اجنبي 

تسليم هستيم، هيچ ملتي تسليم نيست!
استاد مطهري همچنانكه تقيد هندي ها به لباس و دستارشان را 
مي ستايد، تسليم ايرانيان در برابر اروپاييان را تقبيح مي كند. 

- اگر فرنگي يك ز نار ببندد، ما دو تا زنار مي بنديم!
مرحبا! شهيد است و به صد زبان مي گويد:

اگر مي گريزي، ز بيگانه بگريز / چرا ديگر از آشنا مي گريزي
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 شهروند- كردستان: من يك فرهنگي بازنشسته هستم، 
وزير آموزش و پرورش كه مجبور به استعفا شد، مصائب زيادي 
را براي فرهنگيان به وجود آورده بود. از نحوه پرداخت ها گرفته 
تا رتبه بندي  و انتصاب هايي كه داشتند. افرادي كه در رأس 
آموزش و پرورش استان كردس��تان قرار گرفته اند، كارايي و 
توانايي لازم را براي مديريت اين مجموع��ه ندارند. من 30 
سال در آموزش و پرورش خدمت كرده ام كه تمام خدمت  من 
در اين سال ها در مناطق روستايي و كم برخوردار بوده است؛ 
مناطقي كه جزو نقاط محروم كشور محسوب مي شود. با تمام 
مشقت ها و س��ختي هايي كه در اين دوران كشيده ام، سعي 
كرده ام در تم��ام فعاليت هاي انقلاب و بس��يج حضور فعال 
داشته باشم، سال گذشته در موضوع رتبه بندي به من رتبه 
2 داده اند، در حالي كه اين رتبه براي شاغلان فرهنگي كه دو 
سال خدمت كرده اند، داده مي شود، به اين موضوع اعتراض 
كرده و جوابي دريافت نكرده ام، سؤال من از وزارت آموزش و 
پرورش اين است كه بر چه مبنايي اين رتبه را به من داده اند 
و چرا رتبه 4 كه در ابتدا به من داده بودند به يكباره به رتبه 2 

تنزل پيدا كرد. دليل اين رفتار چيست؟ 
 شهروند – گيلان: وضعيت جاده سنگر به لاهيجان كه 
به نوعي كمربندي رش��ت براي دسترس��ي به منطقه شرق 
گيلان است، بسيار نامناسب است. وجود دست اندازهاي زياد 
و چاله هايي كه بر اثر تردد كاميون ها به وجود آمده اس��ت  و 
همچنين عرض كم جاده باعث شده است تردد در اين مسير 
براي  وس��ايط نقليه به كندي انجام ش��ود. از مسئولان راه و 
ترابري اس��تان گيلان تقاضا مي  كنم كه به وضعيت اين راه 

مواصلاتي رسيدگي كنند. 

سلام بر ش�ما مخاطبان هميش�گي »جوان«. 
اين س�تون متعلق به شماس�ت. دلگويه هاي 
ش�ما عزي�زان را از طري�ق ش�بكه هاي 
 0۹1۹0۹6۸۵30 ش�ماره  ب�ا   اجتماع�ي 
يا تلفن: ۸۸۴۹۸۴۴۸ پذيرا و  ش�نوا هستيم. 
در نظر داشته باش�يد اين ستون را مسئولان و 

مديران با حساسيت ويژه مي خوانند.  اسكن كنيد

در بح�ث حم�ل  و نق�ل، در م�ورد 
اتوبوس، ب�ا توجه به بودج�ه خوبي كه 
امس�ال اختص�اص داده ش�ده برنامه 
داريم ت�ا 2 ه�زار دس�تگاه اتوبوس  نو 
به ناوگان اتوبوس�راني اضاف�ه كنيم و 
اتوبوس ه�اي جديد خريداري ش�ود، 
با پنج، ش�ش ش�ركت داخلي صحبت 
ش�ده ك�ه ت�وان خ�ود را بگذارن�د و 
ه�ر چق�در بتوانن�د توليد كنن�د هم 
شهرداري تهران به نوعي خريدار است

زهرا چیذري 

رضا دهشيری |  جوان


